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Szijjártó Péter: Magyarországnak érdeke a tisztességes kapcsolat fenntartása 

Oroszországgal 
2024. szeptember 26. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, PestiSrácok.hu, origo.hu 

Magyarországnak érdeke a tisztességes és kölcsönös tiszteleten alapuló kapcsolat fenntartása, 

sőt az együttműködés fejlesztése is Oroszországgal a szankciók által nem érintett területeken - 

jelentette ki a tárca közlése szerint Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter helyi idő 

szerint szerda este New Yorkban. A tárcavezető az orosz kollégájával, Szergej Lavrovval 

folytatott megbeszélését követően arról számolt be, hogy Magyarországnak érdeke a 

tisztességes és kölcsönös tiszteleten alapuló kapcsolat fenntartása Oroszországgal. Az ukrán 

külügyminiszter jövő heti budapesti látogatásával kapcsolatosan elmondta, hogy a kisebbségi 

jogok kérdése mindenképp napirenden lesz, ugyanis Kijev 2015 óta megfosztotta a magyar 

közösséget az addigi jogai egy fontos részétől az anyanyelvhasználat terén. "És nekünk igen 

világos elvárásunk, hogy a nemzeti kisebbségekre vonatkozó szabályok tekintetében vissza kell 

térnünk oda, ahol 2015 előtt voltunk" - szögezte le. Majd hozzátette, hogy emellett szó lesz 

többek között a gazdasági, a közlekedési és az infrastruktúra-fejlesztési együttműködésről is. 

"És természetesen nem leszek szégyellős kifejezni békepárti álláspontunkat, s azon 

reményünket, hogy minél előbb véget érhet a háború, létrejöhet a tűzszünet, megkezdődhetnek 

a béketárgyalások és az emberek élete biztonságba kerülhet" - mondta. 

 

Szili Katalin: szükség van párbeszédre a kortárs magyar írók és költők között 
2024. szeptember 25. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata 

Hálózatosodásra és párbeszédre van szükség a kortárs magyar írók és költők között – jelentette 

ki Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó szerdán Badacsonytomajon, a Határtalan magyar 

irodalom nevű konferencián mondott köszöntőjében. Szili Katalin szerint a kapcsolatok segítik 

a közös megismerést, valamint azt, hogy a résztvevők tudásukat továbbadják a következő 

generációknak. A konferencia kiemelt témája volt az Andreanum 800 című kiadvány, amely az 

európai önrendelkezés kezdeteit mutatja be a Magyar Királyságban arra emlékeztetve, hogy 

1224-ben II. András király megadta az erdélyi szászoknak az önrendelkezés jogát. A 

miniszterelnöki főtanácsadó kiemelte, fel kell tudni mutatni azt, hogy a magyar uralkodók már 

évszázadokkal ezelőtt biztosítottak az erdélyi szászoknak önrendelkezést. Magyarország húsz 

éve az Európai Unió teljes jogú tagja a környező országok többségével egyetemben, így 

elmondható, hogy a magyarság tagjai európai polgárok is a Kárpát-medencében - 

emlékeztetett. Mégsem sikerül az európai közösségben témává tenni azt, hogy a határon túl 

rekedt magyar közösségeknek meglegyen a saját önigazgatási lehetősége. Ez az EU 

szubszidiaritási alapelve alapján is járna – tette hozzá. 
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https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/09/26/szijjarto-peter-magyarorszagnak-erdeke-a-tisztesseges-kapcsolat-fenntartasa-oroszorszaggal
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/09/26/szijjarto-peter-magyarorszagnak-erdeke-a-tisztesseges-kapcsolat-fenntartasa-oroszorszaggal
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/09/25/szukseg-van-parbeszedre-a-kortars-magyar-irok-es-koltok-kozott
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Európa Tanács: aggasztó tendenciák figyelhetők meg a sokszínűség és a 

kisebbségi jogok érvényesülése területén 
2024. szeptember 25. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Magyarszo.rs 

Az elmúlt két évben néhány pozitív fejlemény és intézkedés ellenére nagyon aggasztó 

tendenciák figyelhetők meg Európában a sokszínűség és a kisebbségi jogok érvényesülése 

területén - jelentette ki szerdán a strasbourgi székhelyű, 46 tagországot tömörítő Európa 

Tanács felügyelete alatt működő nemzeti kisebbségek védelméről szóló keretegyezmény 

tanácsadó bizottsága (FCNM). A bizottság szerint a negatív tendenciák között van a 

kisebbségpolitika felhasználása politikai célokra, a nemzeti kisebbségek bemutatása biztonsági 

fenyegetésként, a társadalom szétesésének előidézőjeként, valamint a nemzeti kisebbségekhez 

tartozókat aránytalanul súlyosan érintő gazdasági egyenlőtlenségek. A kisebbségi hovatartozás 

kifejezésére sok esetben az állammal szembeni hűtlenség jeleként, valamint biztonsági 

fenyegetésként és destabilizáló tényezőként tekintenek, nem pedig az európai sokszínű 

társadalmak szerves részeként - olvasható a bizottság állásfoglalásában. "Ezek nagyon 

megnehezítik a nemzeti kisebbségekhez kötődők önazonosságának szabad kifejezését és 

identitásuk megőrzését. A vonatkozó jogok biztosításának hiánya és az egyének etnikai, nyelvi, 

vagy vallási hovatartozásuk miatti kirekesztése elidegenedéshez, végső soron a társadalom 

széteséséhez vezet" - írták. 

 

Csaknem 1800 támogatottja van idén a Csoóri Sándor Programnak 

2024. szeptember 25. – MTI, Magyar Hírlap 

Csaknem 1800 támogatottja van idén a Csoóri Sándor Programnak; több mint 700 

néptáncegyüttes, 300-nál több táncház és 250 egyéb népzenei program kapott támogatást 2,5 

milliárd forint értékben - mondta a Kulturális és Innovációs Minisztérium művészetért és 

közösségi művelődésért felelős helyettes államtitkára szerdán. Novák Irén az M1 aktuális 

csatornán kifejtette, a programot 2017 óta hirdeti meg a kormány, mert kiemelten fontosnak 

tartja az aktív közösségek támogatását, hiszek azok jelenítik meg "identitásunk alapjait, 

gyökereinket"; és egy-egy település életében is nagyon fontos szerepet töltenek be. Elmondta, 

tapasztalataik szerint "reneszánszát éli" a népi kultúra; a legnépszerűbb kategória a néptánc 

volt, emellett a népzenei és a népi kultúrát éltető csoportok és az alkotó közösségek is szép 

számban pályáztak. Örömét fejezte ki, hogy a pályázatok csaknem 90 százaléka kap 

támogatást, és hogy számos külhoni, Kárpát-medencei területet is támogat a kormány, hogy 

tovább erősödjön a magyar identitás. Így például egy-egy autentikus tájegység korábban 

kutatott, napjainkban elfeledetté vált néptáncai is megőrizhetők - jegyezte meg. 
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https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/09/25/aggaszto-tendenciak-figyelhetok-meg-a-sokszinuseg-es-a-kisebbsegi-jogok-ervenyesulese-teruleten-az-europai-tanacs-szerint
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https://www.magyarhirlap.hu/kultura/20240925-csaknem-1800-tamogatottja-van-iden-a-csoori-sandor-programnak
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Átadták a Magyar Művészeti Akadémia tagozati díjait 
2024. szeptember 25. – MTI, Magyar Hírlap 

A Magyar Művészeti Akadémia, amely az alapító, örökös és tiszteletbeli elnök Makovecz Imre 

kezdeményezésére jött létre, felelősséget visel a teljes magyar kulturális életért itthon és 

határainkon túl, képviselve és hangsúlyozva a magyarság kulturális egységét, amelyet minden 

sokszínűségével a magunkénak mondhatunk - mondta Turi Attila, az MMA elnöke a díjátadó 

ünnepségen. Makovecz Imre szavait idézte, aki szerint egy műalkotás valódi értékét nem az 

önkifejezés, hanem a kultúra valós közvetítése adja. Turi Attila megköszönte a díjazottak 

elkötelezettségét, kiemelve: "vállalják, hogy lelkeinket röptetik, világunkat tágítják a magasabb 

dimenziók felé." Az ünnepségen az építőművészeti, a film- és fotóművészeti, az iparművészeti 

és tervezőművészeti, az irodalmi, a képzőművészeti, a művészetelméleti, a népművészeti, a 

színházművészeti és a zeneművészeti tagozati díjat adták át. Az MMA tagozatai minden évben 

két-két személynek ítélik díjaikat, amelyek egyike a lehetőség szerint külhoni művészek és 

szakemberek pályáját és alkotásait ismeri el. 

      
Erősödnek a magyarellenes pártok Romániában 
2024. szeptember 25. – Pataky István – Magyar Nemzet 

Egy friss felmérés szerint a négy évvel ezelőtti eredménynél öt százalékponttal jobban 

teljesíthet a december elsejei romániai parlamenti választásokon a magyarellenes Románok 

Egyesüléséért Szövetség (AUR). A pártra a válaszadók 14 százaléka szavazna. Az AUR mellett 

bekerülhet a törvényhozásba az SOS Románia nevű formáció is, amelynek vezetője, Diana 

Sosoaca ugyancsak a magyarok elleni kirohanásairól is ismert. Ami a november végi 

államfőválasztást illeti, a felmérések a harmadik helyre jósolják George Simiont. Az AUR-

vezérre 13 százaléknyian szavaznának. Diana Sosoaca hatszázalékos eredménnyel végezne a 

közvélemény-kutatás szerint. Kelemen Hunor, a Romániai Magyar Demokrata Szövetség 

(RMDSZ) elnöke állítja: nagyon komolyan kell venni a magyarellenes erők erősödését. Mint 

mondta, ha a felmérési adatokat nézzük, akkor George Simion és Diana Sosoaca összesítve 

nagy támogatottságot élvez. 

 

Sem Ciolacuval, sem Ciucával nem tárgyalt még az RMDSZ kormányzati 

szerepvállalásáról Kelemen Hunor  
2024. szeptember 25. – Krónika, maszol.ro 

Az RMDSZ törvényhozói nem támogatják azt a tervezetet, amely lehetővé tenné Klaus Iohannis 

számára, hogy úgy is jelöltethesse magát a parlamenti választásokon, hogy nem mond le az 

államfői mandátumról – jelentette ki kedd este Kelemen Hunor RMDSZ-elnök, aki szerint 

alkotmányellenes a jogszabályjavaslat. Az RMDSZ elnöke kérdésre válaszolva elmondta, 

szerinte nem zárható ki, hogy a jelenlegi feszültségek ellenére a parlamenti választásokat 

követően ismét közösen kormányozzon a PSD és a PNL. Emlékeztetett, hogy Klaus Iohannis 

2020-ban PSD-ellenes kampányt folytatott, majd mégis koalícióra lépett a két alakulat. 
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https://magyarnemzet.hu/kultura/2024/09/ok-kaptak-a-magyar-muveszeti-akademia-tagozati-dijait
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„Szerintem közösen fognak kormányozni vagy legalábbis megpróbálják” – idézte az Agerpres 

hírügynökség az RMDSZ-elnök televíziós nyilatkozatát. Kelemen elmondta továbbá, hogy sem 

Marcel Ciolacuval, sem Nicolae Ciucával nem tárgyalt az RMDSZ lehetséges kormányzati 

szerepvállalásáról. „Hiba lenne a választások előtt beszélni erről. Még elvi síkon sem lehet 

ilyesmiről tárgyalni, mert ez azt jelentené, hogy a lovak elé fogjuk a kocsit” – érvelt.  

 

Magyar összefogás: októberben dönt az RMDSZ  
2024. szeptember 25. – maszol.ro 

Októberben születhet döntés az RMDSZ és a két kis erdélyi magyar párt összefogási 

megállapodásának gyakorlatba ültetéséről – közölte Kelemen Hunor szövetségi elnök a 

Maszolnak adott videóinterjújában. Zakariás Zoltán, az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) 

vezetője nemrég tisztázni igyekezett a magyarországi, ellenzéki Mi Hazánk Mozgalomhoz 

fűződő kapcsolatot. Március végén írta alá a 2024-es esztendőre szóló együttműködési 

megállapodást az RMDSZ az EMSZ-szel és a Magyar Polgári Erővel (MPE). Nem hárompárti 

egyeszség született, a Kelemen Hunor vezette szövetség külön kötött gyakorlatilag azonos 

tartalmú megállapodást a két kisebbik párttal. „Megállapodásunk az idei évre érvényes, 

beleértve a parlamenti választásokat. Ezt fogjuk érvényesíteni, ha adottak a feltételek. Az 

EMSZ-nél volt egy probléma, amit közöltem a frakcióval, s amit elmondtam Zakariás 

Zoltánnak is. A Mi Hazánkkal kapcsolatos ügyeket az EMSZ-elnöknek tisztáznia kell 

pártvezetőként, mert az elképzelhetetlen, hogy ők a Mi Hazánkkal kötnek szövetséget, majd 

jönnek az RMDSZ listájára. Ez nem működik. Úgy láttam, a napokban ezt Zakariás Zoltán 

tisztázta vagy tisztázni próbálta. A Szövetségi Állandó Tanács októberi ülésén fogjuk ezt a 

kérdést lezárni. Van egy érvényes megállapodásunk, és én ezt szeretném gyakorlatba ültetni” 

– mondta Kelemen Hunor a Maszol podcast interjúban.  

 

„Olyan témát kerestünk, amely a mostani gazdasági, klímaváltozási feltételeket 

érinti” 
2024. szeptember 25. – Nyugati Jelen 

Az AGROMALIM idei magyar programjának az egyik fő szervezőjével, Kranowszky Nagy 

Andreával, a CED Közép-európai Gazdaságfejlesztési Hálózat aradi irodavezetőjével a szakmai 

fórum után beszélgettünk. Amint kifejtette, az idei magyar programra a Romániai Magyar 

Gazdák Egyesületével társszervezésben került sor. „Olyan témát kerestünk, amely a mostani 

gazdasági, klímaváltozási feltételeket érinti: Innovációs trendek az agráriumban címmel. 

Lényegében már a kiállítás megnyitásakor is észrevettem, hogy a politikusok, a szakemberek, 

az egyetem képviselői a klímaváltozást, a gazdasági nehézségeket, a mezőgazdaság 

alkalmazkodó képességét érintették. Nagyon örültem, hogy mindezt magyar nyelven, a 

gazdafórum résztvevőivel ugyancsak ezt a témát jártuk körül. Ahogyan a Kamara elnöke is 

említette, ebbe a témába az egyetemeket, a tudományos szférát is be kell vonni, hogy a 

mezőgazdászok és az agrárium, benne az állattenyésztés szakemberei is megértsék a gyors 

folyamatot, amihez alkalmazkodni tudjanak. Dr. Németi Erzsébetet sikerült megnyerni az 

előadás megtartásához, mert ő a mezőgazdaságban várható tendenciákat, a hozzájuk történő 
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https://maszol.ro/belfold/Erdelyi-magyar-osszefogas-oktoberben-dont-az-RMDSZ
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alkalmazkodási lehetőségeket tudta a gazdáknak elmondani” - mondta el Kranowszky Nagy 

Andrea. 

 

Hetedszer érkezett kisbaba a sokgyermekes erdélyi magyar polgármester 

családjába  
2024. szeptember 25. – Krónika, maszol.ro 

Megszületett Soós Zoltán hetedik gyereke – jelentette be Facebook-oldalán Marosvásárhely 

polgármestere. „Az amúgy is nyüzsgő ház még zajosabb lesz. Mától hivatalosan is 7 gyerekkel, 

köztük egy újonnan érkezett babával vagyunk egy csapat! Boldogabbak vagyunk, mint valaha!” 

– írta a polgármester. A 2020-as helyhatósági választáson függetlenként, a magyar politikai 

alakulatok támogatásával mandátumot szerzett elöljáró az idei helyhatósági választásokon is 

győzedelmeskedett. A marosvásárhelyi születésű, ötven éves Soós Zoltán történész, régész, 

2006-tól a Maros Megyei Múzeum igazgatója volt, 2020-tól vezeti a várost.  

         
Őry Péter: a megsemmisülés, az önfelszámolás fenyegeti a magyar pártot 
2024. szeptember 25. – Felvidék.ma 

“A négy indulónak a jelenléte azt jelzi, hogy bárki is nyer, gyakorlatilag a megsemmisülés, 

önfelszámolás fenyegeti az egész pártot, és a párt struktúráját. Aki nyer, az legalább három 

olyan személlyel fog találkozni, aki csalódott vagy sértődött lesz, mert nem ő lett a nyerő “ – 

hangsúlyozta Őry Péter. Véleménye szerint a honi magyar politikum és a választópolgárok 

kapcsolata, viszonyrendszere ma a totális érdektelenség állapotába zuhant, és pontosan ezért 

a legnagyobb kihívás szeptember 29-től az lesz, hogy ezzel a pártstruktúrával lehet-e ezen 

egyáltalán változtatni. “Talán meg kellene fogalmazni a problémákat, nem szabad belemenni 

azokba az ideológiai harcokba, amelyek a közösségünket szétfeszítik. Nekünk az 

össztársadalmi kérdésekben kell minden magyart összefogni” – mondta. 

 

Gubík László: merjünk nagy terveket szőni, és ne csak választási ciklusokban 

gondolkodni! 
2024. szeptember 25. – Felvidék.ma 

A Pátria Rádió reggeli műsorának vendége volt Gubík László, a SZAKC elnöke, az Esterházy 

Akadémia igazgatója. Gubík mindjárt az elején tisztázta: nem pártelnöknek jelentkezik, hanem 

feladatra és szolgálatra – ez az alapvető hozzáállása a megmérettetést illetően. A beszélgetés 

további részében Gubík felvázolta a Magyar Szövetséget teljesen új alapokra helyező 

elképzeléseit, melyekkel a sír széléről kellene visszarántani a minden ízében szétkorhadt 

pártot: „A már említett frissességet, dinamikát és szakmaiságot. Tehát egy komoly 

pártreformra van szükség, hogy a pártot hatékonyabbá tegyük, és beköszöntsön végre a 21. 

század a párt struktúráin és a párt életén belül. Merjünk nagy terveket szőni, és merjünk ne 

csak hónapról hónapra, évről évre, választási ciklusról választási ciklusra gondolkodni, hanem 
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hosszabb távú és a felvidéki magyar emberek számára kedvező, az ő gondjaikkal foglalkozó 

programot eléjük tárni.”  

 

A szennyvízkezelés problémája Szlovákiában és Magyarországon is nyomasztja a 

kistelepüléseket 
2024. szeptember 25. – Új Szó 

Különböző megoldások közül válogathatnak a vízügyi szolgáltatók és a települések – s mind 

közül a csatornahálózat nélküli tisztítóállomások kiépítése lehetne a legjobb megoldás, de ez 

azért mégsem ez az egyetlen lehetőség. Erről is szó esett az első Magyar-Szlovák Szakmai és 

Üzleti Vízipari Találkozó című konferencián. Első alkalommal, hagyományteremtő jelleggel 

szervezte meg a Magyar-Szlovák Szakmai és Üzleti Vízipari Találkozó című konferenciáját a 

CED Közép-európai Gazdaságfejlesztési Hálózat Nonprofit Kft. a Hungarian Water 

Partnership közreműködésévvel – áll az esemény hivatalos leírásában. Az egyik fő cél az volt, 

hogy meghatározzák azokat a víziparhoz kapcsolódó projektlehetőségeket, ahol lehetőség 

nyílik a két ország iparági szereplői közti együttműködésre. A szakmai előadások, beszélgetések 

mellett üzleti tárgyalások is folytak a Selye János Egyetem Konferenciaközpontjában tartott 

konferencián. 

 

Újraindult a Tornalja – Besztercebánya autóbuszjárat 
2024. szeptember 25. – Ma7.sk 

Más üzemeltetővel ugyan, de hétfőtől újraindult a Tornalja és Besztercebánya között közlekedő 

menetrend szerinti autóbuszjárat. A Besztercebányai Megyei Önkormányzat képviselői 

nevében Antal Zoltán és Mag Fodor Enikő megyei képviselők, valamint Tornalja város nevében 

Győrfi Erika polgármester vett részt a sajtótájékoztatón. Mindhárman örömüket fejezték ki, 

hogy sikerült megoldani a kérdést és három héttel a megszűntetése után sikerült újraindítani 

a (Tornalja - Rimaszombat - Losonc - Zólyom - Besztercebánya) járatot. Antal Zoltán, 

Besztercebánya megyei képviselő lényeges kérdésnek tartja, hogy megmaradjon ez a járat, 

amely főleg az iskolásokat és orvoshoz utazókat szolgálta. Elmondta, hogy a bejelentés óta 

keresték a megoldást, s amint a LeviTour jelentkezett a megyei közlekedési osztály minden 

segítséget megadott nekik abban, hogy megkapják az engedélyt és ezen a héten hétfőn már meg 

is indult a közlekedés. 

 

Még él az Aranykert! – Fodor Péter dunaszerdahelyi kiállítása 
2024. szeptember 25. – Felvidék.ma 

Jó hangulatban és nagy érdeklődés mellett nyílt meg ma délután a nyékvárkonyi Fodor Péter 

természetfotós Élő Aranykert című kiállítása a Csallóközi Múzeum kiállítótermében. A tárlatot 

a Felvidék.má-t is működtető Szövetség a Közös Célokért Dunaszerdahely város támogatásával 

pályázati úton valósította meg. Az ünnepélyes megnyitón elhangzott, a kiállítás innovatív 

módon mutatja be Csallóköz meseszép élővilágát és lehetőséget teremt a helyi turisztikai 

értékek megismerésére, elősegítve a szülőföldhöz való kötődés kialakítását. Karaffa Attila 

alpolgármester, egyben a kiállítás fővédnöke, az ünnepélyes megnyitón úgy fogalmazott, a 
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természetfotókat nézve azokat az értékeket látja, amelyek egy csallóközi ember szívéhez 

közeliek, fontosak. Mint mondta, Fodor Péter arra vállalkozott, hogy a számunkra kedves és 

fontos csallóközi természeti értékek hírét vigye a világban természetfotóin keresztül.  
 

Családi programokkal magyarságunkért, avagy ismét kulturális hétvége 

Nagykaposon 
2024. szeptember 25. – Felvidék.ma 

Gazdag családi és ifjúsági programokkal várta a hétvégén látogatóit a nagykaposi Magyar 

Közösségi Ház. A Nagykapos és Vidéke Társulás és a Csemadok Erdélyi János Területi 

Választmányának szervezésében olyan családi és ifjúsági programok valósultak meg múlt 

hétvégén, melyeken nagy hangsúlyt kaptak a helyi értékek bemutatása, a magyar közösségek 

és az ifjúság megszólítása. A programok megvalósulását a Bethlen Gábor Alap, a Nemzeti 

Együttműködési Alap és Szlovákia Kisebbségi Kulturális Alapja (KULTMINOR) támogatta. A 

közösségépítés, közösségmegtartás és helyi értékeink megőrzésének jegyében került sor a 

Csemadok megalakulásának 75. évfordulójára emlékező Ung-vidéki területi ünnepségre, ahol 

a Csemadok országos és regionális kitüntetésében részesültek a régió magyarságáért 

tevékenyen dolgozó személyiségek: Ádám Erzsébet (Imreg), Varga László (Dobóruszka), 

Bacskai László (Nagykapos), Horkay László (Kisráska) és Lakatos Ferdinánd (Nagykapos). 

     
Újhelyi Ákos: Fontos tétel az Interreg-IPA programból való együttműködés 

társfinanszírozása 
2024. szeptember 25. – PannonRTV 

A Vajdasági Magyar Szövetség szempontjából a köztársasági költségvetés átütemezésének 

egyik fontos tétele a 2021-2027-es időszakra vonatkozó Interreg-IPA programból való 

együttműködés társfinanszírozása.Erről beszélt ma a köztársasági parlamentben Újhelyi Ákos. 

A Vajdasági Magyar Szövetség köztársasági parlamenti képviselője szerint jelenleg még 14 

projekt értékelési folyamata tart, valamivel több mint 25 millió euró értékben. Ebből öt projekt 

kötődik a Szerbia és Magyarország közötti határon átívelő együttműködésre. Ezek között 

fontos közműfejlesztési beruházások vannak, amelyek a VMSZ és a Szerb Haladó Párt közötti 

koalíciós szerződésben is helyet kaptak - tette hozzá Újhelyi. A politikus arról is beszélt, hogy 

dr. Pásztor Bálint, a VMSZ elnökének közbenjárására javulhat a határhelyzet a szerb-magyar 

határszakaszon, Orbán Viktor magyar kormányfő ugyanis ígéretet tett, hogy bővítik a 

határrendészeti állomány létszámát, és leegyszerűsítik a határellenőrzési eljárást a Szabadka-

Szeged vasútvonalon. 

 

Magyar állami kitüntetésben részesült Zsemberi János 
2024. szeptember 25. – PannonRTV 

A sikeres vállalkozó és a TSC Labdarúgó Klubjának elnöke a Magyar Érdemrend 

lovagkeresztjét kapta meg. A kitüntetést Csallóközi Eszter, Magyarország szabadkai főkonzulja 
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adta át. A magyarság érdeke és egyben a nemzeti összetartozást jelenti és erősíti az is, hogy a 

Kárpát-Medence minden pontján történik kitüntetés átadás - mondta ünnepi beszédében 

Csallóközi Eszter. Az elismerések azt is kifejezik, hogy egyetlen nemzet, egyetlen magyarság 

tagjai vagyunk, amely akkor tud megmaradni, ha minden nemzetrész megmarad és ha minden 

nemzetrészben vannak olyanok, akik a magyarság érdekében tevékenykednek - tette hozzá 

Magyarország szabadkai főkonzulja. Ünnepi beszédét követően Csallóközi Eszter, 

Magyarország szabadkai főkonzulja adta át a magyar érdemrend lovagkeresztjét Zsemberi 

Jánosnak. 

 

Magyar nyelven továbbtanulni a szülőföldünkön 
2024. szeptember 25. – PannonRTV 

Több mint 600 tanuló és kísérőtanár, valamint 19 kiállító részvételével zajlott a nyolcadik 

Eduexpo Zentán. Az MNT oktatási kiállításának célja, hogy bemutassa a végzős 

középiskolásoknak azokat a felsőoktatási intézményeket, amelyekben teljesen vagy részben 

magyar nyelvű oktatás folyik. Az oktatási kiállításon a továbbtanulás előtt álló végzős 

középiskolások megismerkednek a vajdasági felsőoktatási intézményekkel. A szemle amellett, 

hogy útmutató lehet valamennyi tanuló számára, az egyetemek és főiskolák szempontjából is 

kiváló lehetőség az intézmények népszerűsítésére. Az egyetemek és a főiskolák bemutatkozása 

mellett az MNT ösztöndíjprogramját, a kollégiumokat, valamint a diák- és ifjúsági 

szervezeteket is megismerhették az érdeklődők. Dr. Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke rámutatott, 

hogy az Edu-Expo oktatási kiállításnak köszönhetően a szülőföldön való továbbtanulást is 

versenyképes lehetőségnek láthatják a fiatalok. 

 

Kovács Elvira: Szerbia stratégiai célja a teljes jogú uniós tagság 
2024. szeptember 25. – PannonRTV 

Szerbia stratégiai célja a teljes jogú uniós tagság és az ország a harmadik klaszter megnyitását 

reméli - jelentette ki Kovács Elvira. A szerbiai köztársasági képviselőház alelnöke az Európai 

Külügyi Szolgálat Nyugat-Balkán ágazatának főnökével, Zuzana Michalkova Šutiakovával 

találkozott. Kovács Elvira bemutatta vendégének a szerbiai képviselőház, valamint az Európai 

Integrációs Bizottság munkáját. Az ülésen kitértek a szerbiai választási reformokra, a média 

helyzetére, a korrupció elleni küzdelemre, az uniós csatlakozási tárgyalások során a 23. és 24. 

fejezet terén elért haladásra, valamint a Belgrád és Priština közötti párbeszéd folytatásának 

fontosságára. 

 

Jó ütemben halad a palicsi üdülőtelep felújítása 
2024. szeptember 25. – PannonRTV 

A Vajdasági Magyar Szövetség politikusainak célja, hogy Palics felkerüljön a nemzetközileg is 

vonzó turisztikai célpontok térképére. Juhász Bálint, a Tartományi Képviselőház elnöke, 

Gyivánovity Dániel, a szabadkai VKT elnöke és Góli Csilla alpolgármester megtekintették az 

utóbbi időszakban a tartományi költségvetés eszközeiből megvalósult szabadkai 

beruházásokat, köztük egy oktatási fejlesztést is. A palicsi üdülőtelep részletes felújítása 2022-
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ben kezdődött a Vajdasági Magyar Szövetség néhai elnöke, megboldogult Pásztor István 

kezdeményezésére, a Tartományi Kormány segítségével. Akkor 480 millió dinárt kaptak erre a 

célra - emelte ki Dencs Valéria. A Palics Park Kft. igazgatója hozzátette, az üdülőtelep romos 

állapotban volt, és nem olyan képet mutatott, ami méltó Palicshoz. 13 épületet bontottak le úgy, 

hogy a környéken élők életét ne zavarják. Azóta kiépült a szükséges utcai világítás is. 

 

695 pályázó részesül támogatásban a Prosperitati Alapítványnál 
2024. szeptember 25. – PannonRTV 

Döntés született a mezőgazdasági fejlesztések támogatására kiírt pályázati kategóriában a 

Prosperitati Alapítványnál. Összesen 1979 pályázat érkezett be, ebből 695 részesül 

támogatásban, míg 656 pályázat forrás függvényében támogatott. A pályázati beadványok 

elbírálásának eredményei megtalálhatók a Prosperitati Alapítvány honlapján. A támogatási 

szerződéseket hamarosan aláírják, ennek részleteiről e-mailben tájékoztatják az érintetteket. 

 

Több pénz jut a mezőgazdaságra 
2024. szeptember 25. – PannonRTV 

Dicséretes, hogy a szerbiai mezőgazdasági költségvetés 18 milliárd dinárral növekszik - mondta 

mai parlamenti felszólalásában Tóbiás József, a Vajdasági Magyar Szövetség köztársasági 

parlamenti képviselője. A politikus hozzátette, hogy pártja azt a tényt is üdvözli, hogy a 

kormány és az illetékes minisztérium megállapodásra jutottak a mezőgazdasági szervezetekkel. 

A megnövelt költségvetés jelenleg 125 milliárd dinárt tesz ki, az üzemanyagra vonatkozó 

árengedménnyel együtt pedig a büdzsé eléri 132 milliárdot. Ebből pedig különféle ágazatok 

támogatására is több pénz juthat mint korábban - mondta Tóbiás József. 

 

Szent Gellértet ünnepelték Nagybecskereken 
2024. szeptember 25. – Vajma.info, PannonRTV 

Ünnepi szentmisére hívtak tegnap este a nagybecskereki székesegyház harangjai. Szent 

Gellértre, a Nagybecskereki Egyházmegye védőszentjére emlékeztek. A szentmisét Ross 

Márton, nyugalmazott temesvári megyéspüspök celebrálta, ő mondta a szentbeszédet is 

magyarul. Horvát nyelven a prédikációt Fabian Svalina szerémségi megyéspüspök mondta, aki 

beszédében a keresztény embert érő, mai kihívásokra is kitért, amelyekre ugyanúgy, mint Szent 

Gellért vértanú püspök tette életében, úgy kell reagálnunk. Mint mondta, ezek a szenvedések, 

ezek a mártíromságok már nem véráldozat formájában jelennek meg, hanem akár a közösségi 

hálókon vagy más felületeken, úgynevezett szégyenoszlopra állítják a keresztényeket. Ez is 

valamiképp mártíromság, és a keresztény hívőnek tanúbizonyságot kell tennie Jézus Krisztus 

mellett, fogalmazott a szerémségi püspök. 

       
 

 

V
a

jd
a

sá
g

  

https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/695-palyazo-reszesul-tamogatasban-prosperitati-alapitvanynal
https://pannonrtv.com/rovatok/gazdasag/tobb-penz-jut-mezogazdasagra
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29951/Szent-Gellertet-unnepeltek-Nagybecskereken.html


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. szeptember 26. 

Mozgósítás: már postázzák a behívókat Kárpátalján 
2024, szeptember 25. – KISZo.net 

Az interneten, a közösségi oldalakra feltöltött fotók tanúsága szerint az Ukrán Posta elkezdte 

kikézbesíteni a katonai behívókat a kárpátaljai lakosok számára – szúrta ki a Mukachevo.net 

hírportál. A jelentés szerint a közzétett felvételeken olyan borítékok láthatók, amelyek a 

hadköteles személyek elektronikus nyilvántartásból generált katonai behívókat tartalmazzák. 

Az idézések az Ukrposta által kerültek kinyomtatásra, a levélen szerepel az illetékes területi 

toborzóközpont parancsnokának elektronikus aláírása, valamint a küldeményt QR-kóddal is 

ellátták. Az Ukrán Posta szeptember elején kezdte az idézések kiküldését a hadköteles 

állampolgárok számára, akik nem jogosultak a katonai szolgálat alól történő felmentésre a 

mozgósítás ideje alatt. A hírportál információi szerint a levelek a postahivatalokban várják, 

hogy kikézbesítsék őket a behívottak lakcímére. 

 

Szakértő: télen akár napi 18 órás áramkimaradások is lehetnek 
2024, szeptember 25. – KISZo.net 

Ukrajnában ezen a télen valószínűleg elkerülhetetlenek lesznek az áramkimaradások – mondta 

Andrian Prokip, az Ukrán Jövő Intézet, egy kijevi székhelyű agytröszt energetikai szakértője a 

Glavrednek adott interjújában. „Ha a levegő hőmérséklete nulla fok alatt lesz, akkor napi 8-10 

órán át várható áramkimaradás, viszont amennyiben a hőmérséklet mínusz 10 Celsius-fok alá 

csökken, akkor naponta csak 6 órán át lesz áram a háztartásokban” – fejtette ki a szakember. 

Hozzátette: csak akkor kerülhetők el az áramszünetek, ha a hőmérséklet plusz 5 fok felett lesz, 

és nem lesznek újabb orosz támadások Ukrajna energetikai hálózata ellen. Szerinte csodával 

érne fel, ha sikerülne áramszünetek nélkül átvészelni a téli időszakot. 

 

Emléktáblát avattak Balogh Klára koreográfusnak 
2024, szeptember 25. – KISZo.net 

Szeptember 25-én emléktáblát avattak Ungváron a magyar származású Balogh Klára 

tiszteletére. Az Ukrajna népi művésze, a Kárpátaljai Megyei Filharmónia balettmestere emléke 

előtt tisztelgő jelkép a filharmónia falán került elhelyezésre, amely épületben Klára több mint 

50 évet dolgozott. A koreográfus életpályája során hatalmas hatást gyakorolt a kárpátaljai és 

ukrajnai táncművészetre. Az eseményen számos helyi kulturális vezető, diplomata és Balogh 

Klára családtagjai vettek részt. A megemlékezést követően a Natalia Petyij-Potapcsuk által 

vezetett Kárpátaljai Megyei Érdemes Akadémiai Népi Kórus mutatott be táncelőadást Balogh 

Klára koreográfiáiból. Az emléktábla Magyarország Ungvári Főkonzulátusának és a Kárpátaljai 

Megyei Érdemes Akadémiai Népi Kórus Jótékonysági Alapítványának anyagi támogatásával 

készült el, és Ivan Cubina szobrászművész alkotása. 

 

Viseletkiállítás és szüreti évadnyitó a Nagyberegi Tájházban 
2024, szeptember 25. – KISZo.net 

A Pro Cultura Subcarpathica viseletkiállítással egybekötött szüreti évadnyitót szervezett a 

Nagyberegi Tájházban. A program során táncház, szőlőtaposás, kézművesség, kemencés 
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édességek várták a résztvevőket. Emellett megtekinthették a Kárpátalján élő népek 

hagyományos viseleteit. Megszokott, hogy egy-egy alkalomra Kárpátalja mindig más és más 

tanintézményéből érkeznek gyerekek a tájházba. Ezúttal az Ungvári 10. Számú Dayka Gábor 

Magyar Tannyelvű Középiskola tanulóit és helyi gyerekeket vártak egy igazán kellemes és 

vidám napra. A gyereksereget és a vendégeket Gál Adél, a Pro Cultura Subcarpathica 

munkatársa köszöntötte. Elmondta, immár hagyomány, hogy az ősz beköszöntével szüreti 

rendezvénnyel kezdik meg az év végéig tartó programsorozatukat. 

  
„Nem látok érdekütközést” 
2024. szeptember 25. – Nepujsag.net 

A Szlovén Parlament Nemzetiségi Bizottságának múltheti ülésén támogatást kapott a 

képviselőkről szóló törvény módosítási javaslata. A módosítás világosan kimondja, hogy az 

olasz, illetve a magyar nemzetiségi országgyűlési képviselői funkció betöltése összefér a községi 

nemzeti közösségek, valamint a magyar és az olasz csúcsszervezetek tagsági, igazgatási, 

felügyelői és képviseleti posztjának betöltésével. Felice Žiža olasz és Horváth Ferenc magyar 

nemzetiségi képviselők áprilisban kezdeményezték az országgyűlés illetékes 

Mandátumvizsgáló Bizottságánál a különböző funkciók összeférhetetlenségének rendezését a 

képviselőkről szóló törvény módosításával. A módosítást, ennek szükségszerűségét az ülésen 

maga a kezdeményező, Janja Sluga ecsetelte. Elmondása szerint két tisztség 

összeférhetetlensége csak akkor áll fenn, ha egy személy két tisztségben ellentétes érdekeket 

képvisel. Véleménye szerint a nemzetiségi képviselő és a nemzeti közösség vezetője is azonos 

érdekeket képvisel, így a két funkció között nincs összeférhetetlenség. 

 

50 óvodás és 11 óvodai nevelést tanuló diák kap támogatást 
2024. szeptember 25. – Nepujsag.net 

A Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) illetékes bizottsága 

elbírálta a Magyarul a családban című támogatási pályázatokat, valamint az óvodai nevelés 

szakközépiskolai képzési programban tanuló diákok ösztöndíjazására beérkezett kérelmeket 

is. A Magyarul a családban programra értesüléseink szerint 21 kérelem érkezett be, a döntés 14 

család esetében lett pozitív, így az MMÖNK szeptembertől érvényes szerződéseket ír velük alá. 

A tavalyi sikeresen pályázókkal tehát jelenleg összesen 50 gyermek után kapnak a családok 

támogatást, további három családdal pedig az év végén, a következő év elején kötnek 

szerződést, amikor óvodások lesznek a gyermekek. A keret forrása ebben az esetben is a 

Nemzetpolitikai Államtitkárság, az összegek pedig mindkettő esetben a Bethlen Gábor Alapon 

keresztül kerülnek Szlovéniába. 

 

Teljes összegű támogatások 
2024. szeptember 25. – Nepujsag.net 

A Marác Községi Magyar Nemzeti Önigazgatási Közösség Tanácsa szeptember 18-i ülésen 

megtárgyalta a 2023-as zárszámadást, pályázati kiírásról döntött és az elmúlt hónapokban 
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felgyülemlett támogatási kérelmeket is elbírálta. Az önkormányzat idén is segíti a községben 

működő, magyar nemzetiségi programokat megvalósító egyesületeket, intézményeket, civil 

szervezeteket. A költségvetésből erre a célra 30 ezer eurót különítettek el. A kiírás hamarosan 

megjelenik a közösség honlapján, és a közzétételtől számított 30 napig lehet benyújtani a 

pályázatokat. Az ülés folytatásában az önkormányzathoz beérkezett egyéb támogatási 

kérelmeket tárgyalták meg. A maráci nyugdíjasok egyesülete és a muraszombati Baráti Kör 

Művelődési Egyesület részére az éves programjaik megvalósítására 500 eurós, a Lóbarátok 

Egyesületének pedig a Muravidéki Vágta megszervezésére 700 eurós dotációt szavazott meg a 

testület.  

 

A lendvai RTV-stúdió teljesítette a programtervet 
2024. szeptember 25. – Nepujsag.net 

Kedden tartotta soros ülését a Magyar Nemzeti Közösség Rádió- és Tévéműsorainak 

Programbizottsága. Pisnjak Atilla, az MMR és Magyar Lovrič Mirjana, a magyar tévéműsorok 

felelős szerkesztőjének beszámolója szerint a január és augusztus közötti időszakra kitűzött 

program- és gyártási terv teljes egészében realizálódott. A nyár folyamán a rádió esetében a 

programrács két, ideiglenes jellegű műsorral bővült (Aréna különkiadás és Poggyász utazási 

adás), ami a hallgatóságnál és a programbizottság tagjainál is jó visszhangot váltott ki. Végi 

József, a lendvai stúdió igazgatója a 2025-ös személyzeti tervekkel kapcsolatban elmondta, 

hogy a szerkesztőségek – elsősorban a rádió – már hosszabb ideje újságíróhiányban 

szenvednek. A helyzetet eddig a Nemzetiségi Hivatal fiatalításra szánt keretével enyhíteni 

tudták, és a jövőben is erre számítanak. 

 

Zsitkóc a Deák-emléktúra állomása volt 
2024. szeptember 25. – Nepujsag.net 

Szombat délután motorosok lepték el Zsitkócot, akik a 14. Deák-emléktúra keretében érkeztek 

a faluba, ahonnan a Deák család származik. Megtekintették a „haza bölcsének” tiszteletére 

kialakított emlékszobát, valamint megkoszorúzták az emléktáblát. A Söjtör Környéki 

Motorosok Baráti Körének 14. találkozójához körülbelül 180 fő csatlakozott 145 motorral, ami 

rekordnak számít. Az eseményre minden évben sor kerül, a motorosok négyévente 

zarándokolnak el valamelyik, a Deák Ferenchez és családjához köthető helyszínre. Idén Söjtör–

Zsitkóc–Zalatárnok volt az útvonal, jövőre Keszthelyre látogatnak, hiszen Deák ott kezdte az 

iskoláit.  
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. szeptember 25. – Kossuth Rádió 

 

Most már véglegesnek tűnik, hogy Szerbiában a jövő év őszétől ismét bevezetik a 14 évvel 

ezelőtt megszüntetett, kötelező, sorkatonai szolgálatot. Hogy mi történt ez ügyben az elmúlt 

napokban, ezt foglalja össze Ternovácz István. 

  

A temesvári Várbástya Egyesület és a Szórvány Alapítvány is pályázatot nyert az Európai Unió 

Románia-Szerbia határon átnyúló, együttműködési programjában, amelyben a többi között 

megújul a Magyar Ház több terme is. A magyar-magyar szervezetek részvételével megvalósuló 

pályázatokról Lehőcz László a két szervezet képviselőit kérdezte.  

  

Újabb kutatóközpontot hoz létre a Babeș-Bolyai Tudományegyetem. 1989 előtt a 

legnépszerűbb Kolozs megyei gyerektáborok helyszíne volt az Erdélyi-szigethegységben 

található blăjoaiai táborhely. A Babeș-Bolyai Tudományegyetem tulajdonában levő területet és 

az időközben nagyon leromlott épületet most felújítják, és egyetemi kutatóközpontot 

alakítanak ki ott. A beruházásról a BBTE rektorhelyettesét, Dr. Markó Bálintot kérdezte 

kolozsvári tudósítónk. 

  

A muzslyai Hófehérke óvodában gyarapodott a gyerekek létszáma. Igaz, most még csak a 

beszoktatás ideje van, de már most megfigyelhető, hogy jól érzik magukat és vidáman játszanak 

a gyerekek. Az óvoda vezető nevelőnőjével, Juhász Brigittával beszélgetett munkatársunk. 

  

Mátészalkán, a hétvégén ért véget a Tony Curtis Nemzetközi Filmfesztivál, amelynek kísérő 

programjában a filmes világ kiválóságai is megjelentek. Az egyik legismertebb vendég a 

filmszínész özvegye, Jill Curtis volt. Meghívták a fesztiválra a Kolozsvári Filmmúzeum 

alapítóját, Xantus Gábort is, aki elmondta, hogy a múzeum létrehozásakor az anyaországi 

filmes szakma nem mutatott érdeklődést a XX. századi magyar filmkészítés bölcsője iránt.  

  

Ha szeptember utolsó hete, akkor a Brassó megyei Négyfaluban Szent Mihály Napok. A 

kezdetben csak hétvégére szervezett esemény ma már szinte egyhetessé nőtte ki magát, és 

kicsiknek, nagyoknak egyaránt tartalmas szórakozást kínál. Tegnap a Csíki Játékszín Ásókapa 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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című előadásával kezdődött meg a rendezvénysorozat. A további részletekről Sipos Emese 

főszervezőt, a Hétfalusi Magyar Ifjúsági Klub idén leköszönt elnökét kérdezte munkatársunk. 


